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Scénář 

 

Městská část Vokovice a letiště Ruzyně v době Pražského povstání.  

Vypráví pan Emil Šneberg 

Martin:  Pane Šnebergu, mohl byste nám, prosím, říci něco o sobě? 

Jmenuji se Šneberg a narodil jsem se za první republiky v roce 1931 v rodině letce z první 

světové války. Měl jsem čtyři sourozence a byli jsme vychováváni  velmi tvrdě, jako na vojně. V 

roce 1937, na doporučení svazu letců Československé republiky, mohl můj otec jako první 

provozovat prodejnu na letišti v Ruzyni. 

Mirek: Pražské povstání jste prožil jako čtrnáctiletý kluk. Jaké jsou Vaše vzpomínky na poslední boje 

na konci války?  

Pátého ráno začalo vysílání v češtině, moderátor řekl "šest hodin" místo "sechs Uhr. U nás 

bydlel překladatel filmů Kimi Walló se svou dcerou Olgou, která v jeho práci pokračovala. 

Přišel k nám domů okolo desáté dopoledne a řekl: "Kluci, jdeme mazat". Vzali jsme tedy bílou 

barvu a mazali jsme německé nápisy.  Během mazání nápisů jsem si všiml, že na tramvajích už 

vlají československé vlajky. Krátce po poledni hlásil rozhlas, že se bojuje v jeho okolí i v něm a 

vyzývali občany, aby tam přišli. V průběhu bojů bylo zabito v Praze 2 přes 400 občanů.  

 U nás jsme se skupinou začali  odzbrojovat Němce, mnozí z nich  odevzdávali zbraně sami, 

protože věděli, že je už konec. Němci v té době stavěli na letišti hangár. Říšská pracovní služba 

měla na letišti kulomety na západní i východní straně. Můj otec se s nimi chtěl domluvit, a 

nakonec se také dohodli, aby stáhli kulomety a do druhého dne, tedy šestého ráno měli vyklidit 

prostor.     

Šestého ráno přišel do cihelny kapitán Kovanda se skupinou patnácti dobrovolníků a oznámil 

nám, že zlikvidovali velitelství ve škole, které se podle našich informací vystěhovalo den před 

tím, ale ještě tam zůstali příslušníci, kteří pálili dokumenty. Ty zajali, místo vyčistili a umístili  

všechny do Vokovického biografu. Stejně postupovali i na Bořislavce.  Kovanda ještě chtěl 

přepadnout tábor Říšské služby, i když tam už zbyli pouze lidé, kteří ničili papíry a dokumenty.   

 

Martin: Mohl byste nám říct něco o stavbě barikád ve Vokovicích?  

Šestého se tam dostavil kapitán Kovanda a domníval se, že jsme tramvajáci, protože tam byly 

postavené domy, kde bydleli tramvajáci.  Otec vysvětlil, že nejsme, že jsme tady z těchto domů 

(domů naproti) a společně jsme potom udělali rojnici. Došlo k boji a někteří z Němců utekli 

odtud do Šárky, někteří tam padli a někteří se vzdali.  Ti co se vzdali, byli umístěni do biografu 

na Veleslavíně. Tam byli  drženi až do konce povstání. Takže jsme vyčistili celý ten prostor a 

mohli jsme postavit první barikádu, která byla postavená z tramvají. U našich domovů byla 

druhá barikáda, další byla u cihelny, dále potom u českého hotelu, u Vlasty, dokonce z nádraží 

byly vytaženy vozy do prostoru místní továrny.  



01:14:57 - 01:15:47 Služby na barikádě jsme měli stále, ve dne, v noci. Domluvil jsem se 

plukovníkem, aby jel na letiště se mnou. U cihelny  (dnešní výtopny) na nás začali  střílet. V 

cihelně měla  skladiště motorů Lufthansa  a ležel tam mrtvý člověk.  

Mirek: Jak vypadala situace na Ruzyňském letišti?  

Na Ruzyňském letišti byla francouzská restaurace, která byla naprosto netknutá. Měla dlouhé 

prosklené stěny, kterými se hosté, čekající na své lety, mohli dívat na prostor letiště. Dráha 

nebyla bombardovaná,  jen jednou, na podzim v roce 44, kdy tam byl sestřelen Mustang.  

Od prezidenta Beneše  jsme já a můj otec dostali válečný kříž za odminování letiště.  

  

 Martin: Vaše odvaha asi souvisela i s výchovou v rodině. Co pro Vás Váš otec znamenal?  

Otec byl pro mě Bůh, všude jsem s ním chodil a vážil jsem si ho. Dnes si děti rodičů  příliš  

neváží.  Byl pro mě Někdo, můj životní vzor. Kdykoliv někam šel, bral mě s sebou.   

 

 Lukáš: Jak to bylo s Vlasovci? Já jsem o tom četl, ale nechápal jsem, jak to s nimi probíhalo?) 

U nás žádní nebyli.  Pan Auzuský napsal v Kanadě knížku "Vlasovci v Čechách" kde popisuje, 

jak viděli na jižní straně letadla,  která ostřelovala  letiště a tím údajně poškodili startovací 

dráhy. Musím mu oponovat, že nikdo  na to letiště nestřílel, nikdy tam letadla nestála.  Byly tam 

pouze letouny neschopné letu nebo staré a vyřazené stroje. 

Mirek:  Kdy se v Praze přestalo bojovat?  

Říká se, že  9. května byla Praha svobodná a že tady bojovalo asi 20 Rusů.   Ale není to pravda, 

svobodná Praha nebyla, protože na řadě míst se ještě bojovalo do 11. května.  Ve Vokovicích se 

bojovalo  ještě 9. dopoledne. V den osvobození u nás padlo 37 rudoarmějců, kteří jsou pohřbeni 

ve Vokovicích.  V Šárce jsme ještě dělali čistku, při které jsme zjistili, že se tam ukrývá spousta 

Němců.   

Mirek:  Co byste po svých životních zkušenostech vzkázal naší generaci?  

Bylo by vhodné, kdyby mladá generace věděla o tom, jak to skutečně bylo.  Neměla by se nechat 

ovlivnit něčím, co není pravda.  Měli by být hrdi na to, že jsou Češi.   

Chtěli bychom poděkovat paní Magdaleně Benešové z Post Bellum za možnost participovat na 

projektu "Příběhy našich sousedů".  

Náš dík patří také panu Emilu Šnebergovi za jeho ochotu podělit se s námi o vzpomínky na jeho 

dětství, tolik odlišného od našeho.   

 

 

 



 

 

Zajímavá historie i mimo školní lavice - Příběhy našich sousedů. 



 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 


